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COP29-un geosiyasi və siyasi-tarixi əhəmiyyəti
III MƏQALƏ

XXI əsrin strateMi sərvəti
Alimlər ;;, əsrdə insan rifahını və 

onun tam inkişafını bəşəriyyətin əsas 
məqsədi hesab edirlər. Bu məqsədə elmlə 
çatmağın mümkünlüyü haqqında fikir ge-
niş yayılmışdır. Ona görə də sosial dövlət-
lərdə insan və cəmiyyətin rifahı məsələsi 
strateMi məqsəd kimi qarşıya qoyulur. 
İnsanın mənəviyyatı, intellekti, əxlaqı, 
mədəniyyəti, cəmiyyətdə etik tərəqqinin 
müxtəlif aspektləri, toplum miqyasında 
mənəvi-əxlaqi dəyərlərin inkişafı və s. 
kimi məsələlər qlobal miqyasda aktiv mü-
zakirə mövzularıdır. 

Təbii ki, bu cür geniş və dərin anlaşılan 
insanın inkişafı zəruri olaraq maddi isteh-
salı, bütövlükdə, iqtisadiyyatı elə inkişaf 
etdirməyi tələb edir ki, bir tərəfdən maddi 
bolluq yaransın, digər tərəfdən dünya eko-
loMi cəhətdən həmin bolluğu ziddiyyətsiz 
“daşıya bilsin” və cəmiyyətlər miqyasında 
yüksək rifah yaransın. Elmi araşdırmalara 
görə, bu şərtlər daxilində dünyanın harmo-
nik, ekoloMi təmiz və davamlı inkişafına 
nail olmaq mümkündür.

Bu cür yanaşma başqa amillərlə ya -
naşı, iki vacib məsələni də xeyli aktual -
laşdırır– enerMi daşıyıcılarının istehsalı 
və istifadəsinin (istehlakının) artırılması 
və bunun fonunda dünya ekologiyasının 
qorunması. Məsələnin birinci tərəfi enerMi 
daşıyıcılarının istehsalının davamlı artı -
rılmasını tələb edir. Bununla bağlı elmi 
proqnozlar belədir ki, hələ ;;, yüz ildə 
neft və qazın istehsalına tələbat yüksək 
səviyyədə qalacaqdır. Bəzi proqnozlara 
görə, ən azı ;;, əsrin 70-ci illərinə qədər 
olan müddətdə bu belə olacaq. Deməli, 
dünyanın ən inkişaf etmiş ölkələri belə 
uzun müddət neft və qazın ənənəvi isteh -
sal üsulundan tam imtina edə bilməyə -
cəklər. Lakin bu zərurət alternativ üsullar 
axtarışını da çox akuallaşdırır.

Məsələ ondan ibarətdir ki, yüksək ri-
fah getdikcə daha çox istehsal tələb edir. 
İstehsalın artırılması birbaşa enerMi sərfiy-
yatına bağlıdır. EnerMi sərfiyyatı hansı növ 
enerMiyə üstünlük verilməsi məsələsini or-
taya çıxarır. Çünki əsas məqsəd dünyanın 
ekoloMi tarazlığını saxlamaqdır ki, o po-
zulsa, ümumiyyətlə, bəşəriyyətin mövcud 
olub-olmaması dilemması yaranar.    

Bununla yanaşı, enerMi məsələsi daha 
iki mühüm amili dünyanın gündəminə gə-
tirir: enerMinin daşınması və paylanması! 
Dünyanın hansı ölkəsi və regionu enerMi is-
tehsalında önə çıxıb aparıcı olmalıdır? 9ə 
bu aparıcılığı hansı meyarlarla müəyyən 
etmək daha doğrudur? 

İkinci məsələ istehsal edilən enerMi han-
sı marşrutlarla dünyanın digər bölgələrinə 
nəql olunmalıdır? Daha doğrusu, burada 
üstünlük hansı istiqamətlərə verilməlidir?

Bu iki məsələyə konstruktiv aspektdə 
cavab axtarışları avtomatik olaraq enerMi 
faktoru ilə siyasi, geoiqtisadi, geosiyasi və 
təhlükəsizlik aspektlərinin qarşılıqlı əlaqə-
sini nəzərə almağı tələb edir. Bu isə artıq 
böyük siyasi-diplomatik məharət, uzaq-
görənlik, şə൵af və ədalətli kurs, yüksək 
çalışqanlıq və bütün bunların yekunu kimi 
yeni liderlik tələb edir!

Ancaq problem bu məsələlərlə məh-
dudlaşmır. Çünki istehsal prosesinin təş-
kilinin və hansı enerMi növünün istifadə-
sinə üstünlük verilməsinin bəşəriyyətə 
daha çox faydalı olması ciddi əhəmiyyət 
kəsb edir. Məsələ belədir ki, sürətlə artan 
enerMi istehsalı Yer kürəsini ekoloMi cəhət-
dən korlayacaqsa, onda bu proses davamlı 
tərəqqiyə apara bilməz. Hətta, dünyanı 
fəlakətə sürükləyə bilər. Artıq bu ssenari 
haqqında ciddi elmi araşdırmalar və proq-
nozlar mövcuddur. Dünya atmosferin çirk-
lənməsi fonunda iqlim dəyişikliyinin ciddi 
qlobal problem olduğunu nəinki nəzəri qə-
bul etmişdir, həm də COP nümunəsi göstə-
rir ki, yaranmış vəziyyətdən çıxış yollarını 
birgə axtarmağı zəruri hesab etmişdir. 

İqlim dəyişikliyi ilə bağlı detallara var-
mağa ehtiyac görmürük – kifayət qədər 
informasiyalar geniş yayılmışdır. Bunun-
la yanaşı, enerMi istehsalı və istifadəsinin 
fəlsəfəsi ilə tarazlı ekoloMi mühitin təmin 
edilməsinin fəlsəfəsi arasında sıx bağlılığı 
təhlil etməyə ehtiyac çoxdur. Bu, yalnız 
elmi məsələ deyildir. Çünki problemin ge-
osiyasi, siyasi, geoiqtisadi və diplomatik 
tərəfləri daha çox əhəmiyyət kəsb edir. Bu 
da, təbii ki, dövlət siyasətinin mühüm is-
tiqamətlərindən biri qismində cari və stra-
teMi siyasi kursu məharətlə dünya siyasəti 
ilə uyğunlaşdırmaq vəzifəsini qarşıya qo-
yur. 

COP29-un arxa planda geosiyasi və 
tairixi-siyasi əhəmiyyəti kontesktində 
təhlil edilməsini vacib edən başlıca amil-
lər bunlardan ibarətdir. BMT-nin İqlim 
Sammitinin Bakıda keçirilməsi yalnız bu 
günün aktual məsələləri ilə bağlı deyildir. 
Burada daha çox Azərbaycanın enerMi sfe-
rasında, ekologiya sahəsində, mədəniyyət-
də, bütövlükdə, iqtisadiyyatda əldə etdiyi 
nailiyyətlərin qiymətləndirilərək sonrakı 
“yol xəritəsini” Bakısız davam etdirmənin 
dünyaya faydası olmayacağı anlamının qə-
bul edilməsi rol oynayır. Bu anlamda dün-
yanın davamlı və dayanıqlı, ekoloMi təmiz 
inkişafı (“yaşıl dünya” mənasında) yolları 
Azərbaycandan keçir.

Bu tezisi sübut etmək üçün Azərbay-
canın hansı səbəblərdən qitələrarası enerMi 
körpüsü ola biləcəyinin siyasi-nəzəri izahı-
nı vermək lazımdır.  

Azərbaycan qitələrarası 
enerMi körpüsü olacaq
Təbii ki, burada “körpü” sözü metafo-

radır və məna yükü ölkəmizin geniş geosi-
yasi məkanda dövlətləri birləşdirə bilmək, 
qarşılıqlı faydalı əməkdaşlıq müstəvisinə 
cəlb etmək və onu reallaşdırmaq aspektlə-
rində böyük potensiala malik olmasından 
ibarətdir. Bu anlama mütləq surətdə Azər-
baycanın realpolitika müstəvisində prak-
tiki siyasi-diplomatik kursu ilə buna nail 
olması əlavə edilməlidir.

Azərbaycanın yeni enerMi strategiyası 
ilə bağlı keçən əsrin 90-cı illərinin ortala-
rından ən yüksək səviyyələrdə danışılmağa 
başlanmışdır. Bu strategiyanı Azərbay-
can rəhbərliyi (Ulu öndərdən başlayaraq) 
praktiki müstəvidə davamlı olaraq həyata 
keçirmişdir. Qarşıya çıxan çox sayda çətin-
liklərə baxmayaraq, Azərbaycan rəhbərliyi 
enerMi strategiyasını həyata keçirməkdədir. 
Bu prosesin ümumi ifadəsini dolğunluqla 

Prezident İlham Əliyev 2022-ci ildə Çer-
nobbioda vermişdir. Həmin il sentyabrın 
2-də İtaliyanın Çernobbio şəhərində “The 
European House – Ambrosetti” beyin 
mərkəzi tərəfindən “Dünya, Avropa və 
İtaliyaya baxış” və “Rəqabətli strategiya-
lar üçün bu günün və sabahın ssenarisi” 
mövzusunda 48-ci Beynəlxalq Çernobbio 
Forumunda Azərbaycan Prezidenti ener-
Mi strategiyasının artıq üçüncü məhələsi-
nin başladığını bəyan etmişdir. Birinci iki 
mərhələ dünyanın böyük enerMi şirkətləri-
ni Azərbaycanda işləməyə cəlb etməyi və 
konkret ixrac marşrutlarını reallaşdırmağı 
nəzərdə tutmuşdur. Üçüncü mərhələ isə 
“yaşıl enerMi” və ya bərpaolunan enerMi sfe-
rasında fəaliyyəti əhatə edir. 

Bu, geosiyasi və siyasi baxımdan tarixi 
bir ümumiləşdirmə idi, çünki Azərbaycan 
rəhbərliyinin davamlı olaraq düşünülmüş 
surətdə strateMi hədəfi olan enerMi siyasəti 
müəyyən etdiyi aydınlaşdı. İlham Əliyevin 
bu bəyanatından sonra müxtəlif mötəbər 
tədbirlərdə məsələnin energetik, siyasi və 
geosiyasi aspektlərini izah etməsi prosesin 
rəsmi Bakı tərəfindən inamla davam etdi-
rildiyini göstərirdi.   

Azərbaycanın dövlət başçısı 2022-ci 
il noyabrın 25-də Bakıda keçirilən “Orta 
dəhliz boyunca: geopolitika, təhlükəsizlik 
və iqtisadiyyat” mövzusunda beynəlxalq 
konfransda çıxışı zamanı ölkəmizin bu 
layihədə fəaliyyətinə geosiyasət, təhlükə-
sizlik və iqtisadiyyatın qarşılıqlı əlaqəsi 
kontekstində birləşdirici və sabit əməkdaş-
lıq mühiti yaraması rolunu önə çəkmişdir. 
İlham Əliyev demişdir ki, “Təbii ki, istə-
nilən genişmiqyaslı layihənin icrası üçün 
önəmli elementlərdən biri sabitlikdir”. 
Buna görə də ölkə rəhbərliyi bu aspektə 
xüsusi diqqət yetirmişdir. Yəni “Azərbay-
canda uzun illərdir ki, sabitlik var və bu, 
bizim iqtisadi inkişafımızın əsas amillərin-
dən biridir. İndi Azərbaycanın beynəlxalq 
arenada oynadığı rol da, həmçinin bizim 
daxili siyasətimiz sayəsində əmələ gəlmiş-
dir”.  

Məhz bu kimi fəaliyyət Azərbaycanı 
qitələrarası məkanda mühüm körpüyə çe-
virməkdədir. Prezident bu bağlılıqda belə 
demişdir: “Güclü iqtisadiyyat, siyasi, iq-
tisadi sabitlik və hökumət siyasətimizin 
proqnozlaşdırılması – bütün bu amillər 
körpülərin və mümkün qədər çox ölkə ilə 
daha yaxın münasibətlərin qurulması ilə 
yanaşı, bugünkü reallığa gətirib çıxarıb. 
Buna görə siyasi sabitlik, təhlükəsizlik, 
iqtisadiyyat – bütün bu amillər çox vacib-
dir”.

2024-cü il aprelin 23-də ADA Universi-
tetində “COP29 və Azərbaycan üçün Yaşıl 
Baxış” mövzusunda keçirilən beynəlxalq 
forumdakı nitqi zamanı Azərvbaycan Pre-

zidenti enerMi strategiyası kontekstində xü-
susi qeyd etmişdir ki, “Bakı dünyanın neft 
sənayesinin yarandığı yerdir. Bu gün isə 
rəmzi məna ondan ibarətdir ki, qarşıdan 
gələn noyabr ayında on minlərlə iştirakçı 
iqlim dəyişikliyi nöqteyi-nəzərindən pla-
netimizin gələcəyini müzakirə etmək üçün 
COP29-la bağlı Bakıya səfər edəcəkdir”.

Nəhayət, 2024-cü il sentyabrın 6-da 
“Dünya, Avropa və İtaliya haqqında bil-
gilər” mövzusuna həsr olunmuş Bey-
nəlxalq Çernobbio Forumunda “Yeni ge-
osiyasi şəraitdə Azərbaycanın rolu” adlı 
sessiyada çıxışı zamanı Prezident İlham 
Əliyev bəyan etmişdir ki, iki aydan sonra 
biz ən böyük iqlim konfransına – COP29-a 
evsahibliyi edəcəyik... Tarixdə ilk dəfə 
COP bizim regionumuzda keçiriləcək. 

Bu hadisənin daşıdığı məna, onun ge-
osiyasi əhəmiyyəti və Azərbaycanın enerMi 
strategiyası kontekstində Prezidentin aşa-
ğıdakı fikirləri maraqlıdır: “Biz qlobal are-
nada müxtəlif aktorlar arasında körpülərin 
qurulması üzərində fəal çalışırıq. Hər kəsə 
məlumdur ki, iqlim mövzusu ölkələri və 
xalqları ayıran bir mövzudur. Qarşılıqlı id-
dialar və ittihamlar var – kim planetimizə 
xələl gətirməkdə daha çox günahkardır, 
kim daha çox ödəməlidir və sair. Yəni, bey-
nəlxalq arenada qlobal aktor olmasaq belə, 
zənnimcə qlobal Cənub və qlobal Şimal ara-
sında körpülərin qurulması mümkündür”.

Yuxarıda gətirilən nümunələr inandırı-
cı şəkildə göstərir ki, COP29 faktiki ola-
raq Azərbaycanın enerMi siyasətinin böyük 
uğurlarından biridir. Bu tədbirin təməlində 
illərdir davamlı olaraq reallaşan siyasət və 
konkret energetik layihələr dayanır. Mə-
lumdur ki, enerMi təhlükəsizliyi indi milli 
təhlükəsizliyin tərkib hissəsidir. Azərbay-
can Avropa İttifaqının 10 üzvü ilə strateMi 
tərəfdaşdır və 120 ölkəni birləşdirən Qo-
şulmama Hərəkatının ən fəal üzvüdür. 

Deməli, real olaraq Azərbaycanın 
enerMi strategiyası qitələrarası geosiyası 
məkana təhlükəsizliyin və əməkdaşlığın 
təmini baxımından təsir edir. Bu məqam 
COP29-un çox geniş aspektdə Bakıda ke-
çirilməsinin əhəmiyyətini göstərməkdə-
dir. 9ə həmin çərçivədə enerMi sferasında 
Azərbaycanın körpü rolunu oynaması bir 
gerçəklikdir. 

Əlbəttə, COP29-un daşıdığı mənalar 
enerMi amili ilə də məhdudlaşmır. Prezident 
İlham Əliyev ticari və nəqliyyat sferaların-
da Azərbaycanın mühüm körpü rolunu oy-
naması məsələsini də COP29 kontekstində 
ayrıca vurğulamışdır. 

(ardı var)

)ü]uli QURBANOV,  
XQ-nin analitiki,  

fəlsəfə elmləri doktoru

Azərbaycan iqlim konfransına mükəmməllik və işgüzarlıq gətirib
COP29 təkcə Azərbaycanın diqqət mərkəzində deyil. Beynəlxalq ictimaiy-

yət də qlobal iqlim problemlərinin müzakirəsində fəal iştirak edir. Yaşıl dün-
yamızın taleyinə biganə qalmayan hər bir şəxs Bakıda keçirilən müzakirələri 
izləyir, bu möhtəşəm tədbirin əhəmiyyətini xüsusi vurğulayır. Paytaxtımızın 
küçələrində əcnəbilərin fikirlərini öyrənən XQ-nin əməkdaşları da buna əmin 
olublar.

Amsterdamlı tələbə Rogier Kratz süni 
intellekt ixtisası üzrə təhsil alır. Bizimlə 
söhbətində bildirdi ki, gələcəyimiz olan 
gənc nəsil təbiətə münasibətdə ayıq-sayıq 
olmalıdır: 

– Planetin sabahının necə olacağı biz-
dən asılıdır. 3 gün COP29-da iştirak etdim. 
İqlim dəyişikliyi haqqında mövzular hər 
birimiz üçün maraqlı olmalıdır. Bəşəriy-
yətin üzləşdiyi ekoloMi problemlərin ya-
ranma, yayılma tarixi, təzahür formaları 
və bu problemlərlə mübarizə yollarını 
öyrənməliyik. Ətraf mühitin mühafizəsi, 
qlobal ekoloMi, ərzaq, enerMi və xammal 
problemləri həll edilməlidir. İqlim böhra-
nının, çirklənmənin insan orqanizminə və 
planetimizin gələcəyinə təsiri bu gün geniş 
müzakirə mövzusu olmalıdır. Çirklənmə 
sağlamlıq böhranı kimi ağciyərlərimizə, 
ürəyimizə, beynimizə təsir edir. Bir çox 
ölkələrdə insanlar su çatışmazlığı, iqlim 
böhranı, havanın temperaturunun həddin-
dən artıq yüksək olmasından əziyyət çəkir-
lər. Təcili olaraq bu problemlərin həllinə 
yönəlik tədbirlər görülməlidir. 

Dünya dövlətləri rəqabət üstünlüyünə 
nail olmaq üçün süni intellektin potensi-
alından geniş istifadə etməyə çalışırlar. 
Amma onu da nəzərə alaq ki, innovativ 
texnologiyaları tətbiq etməklə ətraf mü-
hiti qorumaq mümkündür. Biz gənclər də 

bu gün üzərimizə düşən məsuliyyəti hiss 
edirik. Bu gün hər birimiz xalqımızı iqlim 
dəyişmələrinin və iqlim böhranlarının fə-
sadlarından müdafiə etməyə çalışmalıyıq. 

Pakistanlı İmran Mohammed dostları 
Vokas Qasım və Amir Avanla Azərbayca-
na səfər ediblər. Artıq 5 gündür Bakıdadır-
lar. Deyir ki, Bakının havası sakit, təbiəti 
mülayimdir:

– Bakı küləklər şəhəridir. Düşünürdüm 
kü, möhkəm külək olacaq və şəhərdə necə 
gəzəcəyik? Burada təbiət o qədər sakitdir 
ki... Əsl gəzməli havadır. 9axtımız çox 
səmərəli keçir. Parklarda, xiyabanlarda 
vaxt keçirməyi xoşlayırıq. Dağüstü Park 
çox maraqlı yerdir. Eləcə də, Dənizkəna-
rı Bulvar çox xoşumuza gəldi. Tarix mu-
zeyində olduq. Bakı beynəlmiləl şəhərdir. 
Bu, yeməklərdən də aydın görünür. Burada 
Pakistan yeməklərini də yaxşı hazırlayır-
lar. Elə bizdəki kimi... Dostlarımla yenidən 
Bakıya səfər etməyi düşünürük. Növbəti 
dəfə bayramların birində gələcəyik. 

Ümumiyyətlə, Pakistan və Azərbaycan 
arasında sıx dostluq və qardaşlıq əlaqələ-
ri var. Qardaş Azərbaycanın beynəlxalq 
aləmdə son vaxtlar nüfuzu xeyli artması 
bizi də çox sevindirir. 

glkənizdə ətraf mühit məsələlərinə 

yetərincə diqqətlə yanaşılır. Bəşəriyyəti 
iqlimlə bağlı gözləyən fəlakətin qarşısını 
almaq üçün böyük işlər görmək lazımdır. 
COP29 konfransının tarixdə ən e൵ektiv 
qlobal iqlim sammiti olacağına böyük 
inam var. 

Hindistandan gələn tələbə Şannan Sü-
nik Azərbaycanın onu yaxşı mənada təəc-
cübləndirdiyini dedi: 

– Artıq bir həftədir ki, buradayam. Ba-
kının yeni tikililəri, “göydələnlər” xüsusilə 
diqqətimi cəlb etdi. gyrəndim ki, şəhər 
son 20 ildə öz simasını büsbütün dəyişib. 
“Köhnə şəhər”də qədimliklə müasirliyin 
vəhdəti insanı heyran edir. 

COP29-la bağlı onu deməliyəm ki, 
ölkənizdə böyük uğurla keçirilir. Dünya 
ölkələri iqlim böhranının həllinə yönəlik 
məsələləri müzakirə edirlər. Resursların 
səfərbər edilməsi, qlobal istiləşməni məh-
dudlaşdırılması üçün qətiyyətli tədbirlər 
görmək çox vacibdir. Bu gün hamı üçün 
daha dayanıqlı və davamlı gələcək qurmaq 
üçün güclü siyasi iradə nümayiş etdirilmə-
lidir. Azərbaycana bu mühüm tədbirin təş-
kilində böyük uğurlar arzulayırıq. 

Fahad KhaMa Naseer pakistanlıdır. 
Bakıya turist kimi gəlib:

– Turizm sahəsində çalışan mütəxəssis 
kimi deyə bilərəm ki, biz Azərbaycanı ca-
zibədar ölkə olaraq qəbul edirik. Bu ölkə 
zəngin tarixi, mədəniyyəti, təbii gözəllik-
ləri və qonaqpərvərliyi ilə həmişə bizi cəlb 
edib. Bakı müasir və tarixi elementləri 
özündə birləşdirir. “Flame ToZers”, Hey-
dər Əliyev Mərkəzi və Bakı Bulvarı kimi 
müasir arxitektura nümunələri, həmçinin 

İçərişəhər, “Qız Qalası” və Şirvanşahlar 
Sarayı kimi tarixi yerlər vizual və mədəni 
zənginlik təqdim edir. Plov, kabab, dolma 
və qutab kimi yeməkləriniz diqqətimi çə-
kir. Şəhərlərdə və turistik bölgələrdə yük-
sək səviyyədə xidmət göstərilir. Hazırda 
Bakı böyük bir konfransa evsahibliyi edir. 
Təbii mühit – insanın həyatı üçün əvəz-
edilməz şərtlərdəndir. Ona görə hər bir 
ölkə iqlim dəyişikliyi ilə mübarizə apar-
malıdır. 

Seneqallı Fatou Mbov Bakıda olmaq-
dan çox məmnun qaldığını dedi. O qeyd 

etdi ki, COP29 tədbirini yüksək səviyyədə 
təşkil edən Azərbaycan beynəlxalq aləmdə 
diqqət mərkəzindədir. Bu cür mötəbər və 
əhəmiyyətli konfrans ekoloMi şüurun artı-
rılması, dayanıqlı turizm, iqlim dəyişikli-
yi ilə mübarizə və yaşıl iqtisadiyyat kimi 
məsələləri ön plana çəkir. Dünyada insan-
lar ekoloMi problemlərlə üzləşir və bunların 
qarşısı alınmazsa, böyük fəlakətlər baş verə 

bilər. COP29-da qəbul ediləcək qərarlar 
müxtəlif istiqamətdə ekologiyanın bərpa 
olunmasına böyük töhfə verəcək. glkəniz 
haqqında onu deyə bilərəm ki, qonaqpər-
vərsiniz. Milli mətbəx çox zəngindir. 

Daha bir pakistanlı qonaq Abdul 
Khader də ətraf mühitin qorunması qayğı-
larının müasir dünyanı çox narahat etdiyini 
dilə gətirdi: 

– Bu günlər Bakıda keçirilən COP29-
da çox mühüm məsələlər müzakirə edilir. 
İnsanlar təbiətin qanunlarını dərk etməli, 
baş verə biləcək bir çox dəyişiklikləri qa-
baqcadan müəyyənləşdirməyi bacarmalı-
dırlar. Bəşəriyyət üçün müdhiş təhlükəyə 
çevrilən ekoloMi böhrana qarşı hər birimiz 
mübarizə aparmalıyıq. 

Bakıda olduğumuz günlər şəhərinizlə 
yaxından tanış olduq. Azərbaycan çox qə-
dim tarixə sahib və müxtəlif mədəniyyətlə-
rin bir arada cəmləşdiyi ölkədir. Azərbay-
canın təhlükəsizliyini və rahatlığını yüksək 
qiymətləndirirəm. Turistlər burada özlərini 
təhlükəsiz hiss edirlər. Burada qiymətlər, 
xüsusilə Avropaya və digər qonşu ölkələrə 
nisbətən daha sərfəlidir. Məhz irimiqyaslı 
tədbirlər belə ölkələrdə keçirilməlidir. 
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